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FURLANSKI KMETJE
kmetijski referent odgovarja reakcionarnemu tisku

V zvezi s tiskom reakcionarnih elemen
tov v naši pokrajini smo prejeli sledeče 
pojasnilo tov. Muslina, referenta za kme
tijstvo pri Pokrajinskem odboru Enotnih 
sindikatov:

Ne bi nikakor odgovoril na članek »Ko
lonska prepreka na Tržiškern«,. ki ga je 
objavila »La Voce Libera«, saj se s pole
miko ne maram- ukvarjati, marveč rajši 
delam. Vendar ne bi hotel, da bi se mol
čanje tolmačilo kot pritrjevanje navedene
ga članka.

Najprej moram poudariti sledeče:
V maju 1945 s0 kmetje v ozračju svobode 

zahtevali uresničenje svojih teženj glede 
kolonskih pogojev dela, a spomladi 1946 se 
je politična situacija popolnoma spremeni
la, tako da so opogumljen} posestniki pri
čeli odpuščati kolone.

V prvem delu omenjenega članka opazi
mo čisto politično noto v trditvi, da ima 
tržiška okolica popolen. interes, da se vklju
či v Italijo, kjer je posebno v zadnjih 25. 
letih fašističnega vladanja kmetijstvo tako 
močno napredovalo v primeru s prejšnjo 
dobo.

Je zares smešno slišati take pohvale fa
šistični vladavini, katere se nekdo poslu
žuje zato, da bi dosegel določene cilje. V 
ta namen oni pač ne izbirajo sredstva.

Zanimivo pa je dejstvo, da so tako ko
loni kot posestniki Italijani. Prvi so za Ju
goslavijo, če hočejo drugi Italijo. To nam 
dokazuje, da ne gre za bnrbo med Italijani 
in Slovenci, marveč med združenimi Slo
venci in Italijani proti skupnim izkorišče
valcem Koloni težijo k Jugoslaviji, ne zato 
ker Jugoslavija nekaj obljublja, česar po
tem ne izpolni, marveč zato. ker se v Ju
goslaviji resnično izvaja agrarna reforma 
In imajo kmetje ves pridelek, kolikor so 
ga posejali. Furlanski kmetje hočejo Jugo
slavijo zato. ker jim ta daje pravico na vso 
zemljo, kolikor je obdelajo.

Če je zares nastopilo za časa fašizma 
neko novo razdobje v agrarnih vprašanjih, 
so to nahaja predvsem, če ne celo izključ
no, le v pogojih sanacijskih del, ki so de
lavcem omogočila le stalno bedo in največ
krat dolgo zdravljenie v zdraviliščih za tu
berkulozne. To je bilo ozračje, pod katerim 
so -živeli naši koloni za časa fašizma, to 
so bilj »boljši« pogoji agrarnega razvoja, 
ko so nekateri zares laže živeli — a to le 
veleposestniki.

V članku se govori o zelo plodnem delu 
'dviganja proizvodnje breskev. Izglecja, da 
so postali kultura in lastniki teh sadov
njakov zelo aktualni. Vsekakor pa ne sme
mo pozabiti, kako je nastala in se razširila 
ta proizvodnja. Tisto veliko agrarno po
sestvo. na katero verietno misli, kdor je 
pisal članek, je bilo razprodano raznim ko
lonom že pred to vojno. toda. ko je vojna 
končala, se ga je hotel bivši lastnik ponov
no polastiti, saj mu gredo časi in razmere 
na roko. Hotel je ponovno postati lastnik 
že prodanega zemljišča in četudi so se 
kmetie upirali, so vendar morali vrniti 
zemljo bivšemu lastniku, saj mu je šlo na 
roko vse, kar je zvezano s. sodišči. Vrnil je 
kmetom denar, kar pa predstavlja sramot
no prevaro, ker je vrednost lire danes ne
štetokrat manjša od predvojne.

Res je, da sta na polovičarskih kmetij
skih posestvih potrebna dva elementa: ka
pital in delo. Je pa tudi res. da So ta dva 
produkcijska elementa ne upoštevata v 
enaki meri. Od dela se zahteva največja 
mogoča rentabilnost ter zato opažamo, da 
se razna agrarna podjetja razdeljujejo

na številne »kolonije«' po potrebi raz
nih njihovih lastnikov. Kolonske druži
ne, ki delajo od jutra d0 mraka in v tem 
zaposlujejo vse svoje družinske člane, so 
živele v »blagostanju«, ki ga »Voce Ubera« 
toliko opeva, v taki meri, da si niso mogli 
privoščiti niti najosnovnejših potreb. Če so 
imeli praznično obleko, So jo vsekakor mo
rali dobiti od meščana, ki jo je že iznosil; 
kmet jo je moral plačati z jajci, mlekom 
ali drugim kmečkimi proizvodi, katere je 
odtrgal od' ust svoji družini.

Po vsem navedenem je jasno, da je delo 
bilo in je tudi še sedaj izkoriščano do naj
višje mogoče ■ stopnje. Če se je faktor delo 
izkoriščalo do vseh skrajnosti in zmoglji
vosti, se pa kapital ni nikoli žrtvoval. Zato 
nam sploh no more biti jasno, kaj pomeni 
in k čemu teži stavek, kj pravi da »je polje 
željno delavnih rok«? Če bi so moralo P0* 
večatj število kolonov, bi se torej morala 
predvsem povečati površina, obdelanega 
zemljišča, a je nato tudi treba zagotoviti 
tem družinam boljše dohodke, kajti v da
našnjem sistemu »na pol« si kmetje nc 
morejo zagotoviti pristojnega življenja.

Pravično bi bilo urediti delež kapitala in 
tudi kolonske delavne pogodbe, Strinjamo 
se popolnoma s trditvijo, da je predvsem 
vprašanje, če kolonski sistem odgovarja

Ali če leži reakcijonarnemu tisku na 
srcu večno uveljavljanje kolonskega načina 
obdelave polja, ker bi se v nasprotnem slu
čaju močno zmanjšali njihovi veliki do
hodki, vendar trdimo, da se mora uvesti 
nov način razdelitve proizvodov. Ko bo ko
lon užival le nekaj boljše delovne pogoje, 
pravičnejšo nagrado za svoje delo, tedaj 
se bo oprijel dela z večjim Veseljem in 
boljšo voljo, a od tega bomo imeli koristi 
vsi. 1 ,

Naivna gospa Gruber-BeriCo pravi; »E- 
notni sindikati, ki širijo Titovo propagan
do, nis0 zahtevali 75% proizvodov' v korist, 
kolonov zato, ker smatrajo to za pravično, 
marveč zato, ker si želijo «a ta način pri
dobiti večje število članov med kmeti, da 
bj jih potem uporabili kot maso za mane
ver v namen svojih mračnih ciljev« in še 
druge neumnosti.

Izgleda torej, da so Enotni sindikati za
res na glasu, cel0 toliko, da se o njih ,go
vori in piše tudi v italijanskih pokrajinah. 
Tam se je tudi pričela, po vzgledu Enotnih 
sindikatov, odločna borba, med »Federter- 
ra« in »Confida« za dosego boljše in pra
vičnejše razdelitve poljedelskih proizvodov 
med koloni in veleposestniki. Najbolj čud
no pa je. da so voditelji »Federterre« sku
paj z nekaterimi ministri smatrali za pra
vično in pametno pregledati kolonske po
godbe in določiti novo višino razdelitve 
proizvodov med delavci in lastniki.'

Vendar pa ponovno povdarjamo, da jo 
naša pot ravna, in zahtevamo polno pri-

pravičnim načelom proizvodnje, a da šele znan.ie vrednosti dela, hočemo se en i.a 
nato govorimo o gmotnih vprašanjih raz; za vselej rešiti starih okovov kap.ta a. 
nih delavcev. Kljub temu pa moramo tudi 
pod temi konkretnimi pogoji ščititi delav
ske interese tistih delavcev, ki se pod temi 
pogoji mučijo in težko živijo..

tem bomo pospešili proizvodnjo, imeli bo
mo zdrave kmečke družine in mir bo vla
dal med njimi,

G. Muslin

Proti željam ZVU

Vse naše delavstvo te proslavilo 
23 talit aan padca fašizma

»Enotni sindikati, sindikalna or
ganizacija velike večine delavstva 
Iidijike krajine

morajo uijotcvdi
pomankanje dobre volje na strani 
ZVU, ki ni hotela upoštevati pred
logov, ki jih je organizacija dala že 
v aprilu. Ta predlog se je nanašal 
na določitev 25. julija za enega iz
med štirih praznikov z vsemi zako
nitimi učinki. Ta dan so si delavci 
sami zbrali za praznik, ker so ho
teli s tem praznično obhajati prvo 
zmago nad fašizmom.

Zato energično protestirajo 
pri ZVU, ki na ta način ne upošte
va pravic in volje tržaških delavcev 
in vse pokrajine in

izražajo svoje začudenje in veli
ko nezadovoljstvo napram ZVU, 
ker: prepoveduje delavstvu, ki se je 
dejansko, borilo, javno manifestaci
jo svojega navdušenja nad razsu
lom fašizma;

izjavljajo, da postopanje, ki ga 
izvaja ZVU glede demokratičnih 
svoboščin mišljenja Zn zborovanja 
delavstva mesta Trsta in krajine, ni
kakor ni demokratično, v skladu s 
pravičnim in pravnim pričakovanjem 
naših delavcev, ki so v težki in ogor
čeni borbi proti nacijašizmu in so 
za te svoboščine dali vse, kar so 
mogli dati, žrtvovali življenje naj
boljših mladih delovnih moli kra- 
jine“.

Vse naše demokratično delavstvo 
je proslavilo 25. julij, dan padca fa
šizma in šlo na tržaške ulice, četudi 
je ZVU to prepovedala. Padec fašiz
ma je za nas dogodek preporoda in 
osvoboditve, čeravno se moramo še 
vedno boriti proti njegovim ostan
kom in novim oblikam fašističnega 
terorja in nasilja. Sile so se razvr
stile sicer drugače, kot so bile ob 
priliki zrušenja politične sramote 
današniega veka. Tedaj so vse de- 
mokratičn dežele podpirale napnr 
demokratičnega ljudstva, razne radio 
cddajne postaje so takrat pozivale 
na ustanek — danes so te nostaje 
gluhe, a njihovi spikerji rabijo po
vsem druge besede. Nekateri so pri
šli oelo tako daleč, da izkoriščalo fa
šiste za borbo proti tistim dmokra- 
tom, na katere s© se fako obunno in 
vztrajno obračali v težkih dnevih 
vojne. Vendar pa moramo priznati, 
da se je v vsem svetu prebudilo o- 
oromno število demokratičnih ^ljud
stev, ki se vedno dosledneje borijo za 
demokracijo in proti vsem novim 
pojavom fašizma in njegovih novih 
podpornikov.

ZVU je pri nas prepovedala in 
proslavo, četudi je bilo že v naprej 
določeno, da se ima ta dan smatrati 
za praznik. Prepoved ZVU torej ni
kakor ne odgovarja zadržanju zavez
niških narodov v času voine in tudi 
ne speštuie določil o ljudskih praz
nikih. Zato so Unotns sindikati na
slovili »a ZVU sledečo protestno 
noto:

Delna svoboda v ladjedelnicah
Polkovnik Bowman je najavil na tisk ovni konferenci, da se bosta ladjedelnici v 

Tržiču ih Sv. Marku odprli jutri pod norm alno upravo.

TRST, 30. julija 1946 (VZN —AIS). Ladje- 
dclnioi v Tržiču in Sv. Marku se bosta ju
tri vrnili pod normalno upravo. To je na
javil danes popoldne višji častnik ,za civil
ne zadeve Alfred C. Bowman na tiskovni 
konferenci,* v Ljudski hiši, kateri so priso
stvovali .razni zastopniki krajevnega in tu
jega tiska.

Konferenca je obsegala večino kritik, ki 
so jih očitali ZVU v zadnjih tednih. Ob
ravnavali so na njej vprašanje ladjedelnic, 
rekvizicij kulturnih križišč, zaplembo živil 
od strani ZVU, odlašanje razprave proti 
osebam, ki so jih aretirali tekom demon
stracij, domnevne zatvoritve slovenskih 
šol, domnevno naklonjeno zadržanje ZVU 
do fašitjtov itd.

Konferenca se je vršila v navzočnosti go
spodov Valeria Sacherja in Armanda Sta
lnica, zastopnikov skupine oseb. ki so pre
tekli četrtek predložili Zavezniški vojaški 
upravi. različna vprašanja, nanašajoča se 
na zahteve, ki so tvorile jedro današnje ti
skovne konference.

Polkovnik Bowman je dejal, da vpraša
nja, ki so bila v peticiji, predstavljajo po
novno obravnavanje vprašanj, prošenj in 
komentarjev, ki so mu jih predložili pretek
li mesec ter da je on upal, da se bo izog
nil brezkoristnemu ponavljanju teh vpra
šanj s tem, da bo javno odgovoril.

Ko jo govoril o prvi skupini teh vpra
šanj, ki zadevajo podreditev nadzorstva 
ladjedelnic pod Zavezniško vojaško upravo, 
je polkovnik Bowman dejal: »Mislim, da ni 
potrebno, da se zadržujem pri motivih tega 
ukrepa, ker sem jih že dovolj jasno razlo
žil v objavi (s katero je ukazal rekvizicijo 
ladjedelnic) in na zadnji tiskovni konfe- 
renci.

Ko je sporočil, da bodo vrnili ladjedelnici 
normalni upravi, je polkovnik Bowman iz
javil: »Pogoji v ladjedelnicah so bili v zad
njih 10 dneh zadovoljivi in mirni. Dolgo in 
mnogo sem razpravljal z ravnateljstvom in 
s sindikalnimi voditelji in sem predvsem 
vztrajal na nujnosti ohranitve sedanjih po
gojev. Mislim, da bom imel njih sodelova
nje.

En zavezniški častnik bo sedaj zadosto
val v vsaki ladjedelnici v svo.istvu opazo
valca in upravljanje bo dejansko v rokah 
lastnikov.

GJavni namen akciie ZVU je bil. da je 
dosegla njihovo otvoritev in ustalitev mir
nih ‘pogojev. To se je zgodilo in upam, da

bo z dobro voljo in z malo potrpljenja lah
ko ostalo ohranjeno.«

Nato je polkovnik Bowman govoril o za
sedbi krožka Rinaldi in nekega drugega 
središča slovenske kulture. Dejal je: »Pra
vijo, da so te vrste prostorov zaplenili za
radi značaja, ki je proti njim. Jasno je, da 
temu ni tako«.

_ Glede vprašanja zaplembe najnujnejših 
živil s strani ZVU v krajih, kjer so bila 
shranjena za razdeljevanje med sodelavce 
pri nelegalni stavki, je polkovnik Borvman 
izjavil, da so o tem tudi že razpravljali, ne 
le on sam, temveč tudi komisar cone, in 
da so jasno definirali položaj v teh razgo
vorih.

Že sama. posest teh živil, je izjavil pol- 
kotfnik Bowman, je prekršitov ne le za
konov o racioniranju, temveč tudi, v neka- 
terih slučajih, zakonov, ki urejujejo uvoz 
v to področje.

Glede na pritožijo o zapretju slovenskih 
šol je šef ZVU dejal, da ZVU ni zaprla no
bene slovenske šole v tem področju, razen 
če iznesemo eno ali dve šoli, ki sta tvorili 
primer. Dejal je, da je prosvetni oddelek 
ZVU proglasila nekatere šole za neveljav
ne, ker predvsem niso odgovarjale potre
bam oddelka.

Ko je obravnaval pritožbo glede Fumisa, 
ki so ga obsodili na. eno leto zapora, ker 
je nagovarjal poljedelce, naj ne izroče svo
jega žita skladiščem, je polkovnik Bow- 
man dejal, da se je včeraj branil spreme
niti obsodbo, ker je zvedel, da je Fumis 
dal napačna obvestila o pogojih svoje are
tacije.

»Ne more biti nobenega dvoma, je dodal, 
da je delo te ošeKe povzročilo znatno škodo 
najnujnejših živil ter da v sedanji dobi ni 
mogoče storit} večjega zločina.«

Na pripombo g. Sacherja, da se ZVU ni 
brigala za gladovno stavko pripornikov, ki 
pričakujejo razpravo, je polkovnik Bow- 
man odgovoril, da on ne vidi. zakaj bi neki 
gladovna stavka morala dati večjo moral
no obvezo ZVU. Vlada ie obvezana, da vrši 
razprave čim prei mogoče, toda deistvo. da 
obtoženec noče jesti, te obveze niti ne po
veča, niti ne zmanjša.

Moramo predvsem pozdraviti dejstvo, 
da se je stanje v naših ladjedelnicah ta
ko naglo spoznalo ter da je s tem ZVU

zopet uveljavila normalno upravo. Jasno 
je, da je bilo naše delavstvo zelo vznemir
jeno, ko je zvedelo, da bo njegovo dru
žabno in sploh sindikalno delovanje ne 
samo ovirano, marveč celo preprečeno sa
mo zato, ker so se v ladjedelnicah našli 
fašistični teroristi, ki so motili miren raz
voj dela.

Prepričani smo, da bo ZVU odslej po
stopala z večjo uvidevnostjo napram de
mokratičnim ustanovam, saj ob vsakem 
koraku lahko spozna njihovo miroljubno 
in slovansko-italijansko težnjo. Če se bo to 
zgodilo, bodo še prej nastopile normalne 
razmere in tudi njena naloga bo olaj
šana.

Glede zaplembe hrane moramo povda- 
riti, da se nikakor ne strinjamo s stali
ščem ZVU ter trdimo, da vsi delavci lah
ko med seboj pomagajo ter da so v to ni
ma pravico mešati nihče. Če je naše de
lavstvo tako strnjeno in enotno, če so na
ši kmetje v vsakem pogledu solidarni z 
industrijskimi delavci v borbi za vse de
mokratične svoboščine, je to pravica, ki 
so jo dosegli v dolgih letih skupne borbe, 
trpljenja in zmage. Ker se ponovno po-_ 
javlja nevarnost fašizma, so vsi delavci 
in kmetje še nadalje združeni v tej borbi 
in si drugemu pomagajo tudi, če niko
mur ni to všeč in tudi, če bi nekdo želel 
razbiti bratstvo med delavci in kmeti, med 
Slovani in Italijani.

O tovarišu Fumisu naj omenimo le to^ 
da ni napravil nobenega zločina, marveč 
mu moramo priznati popolna doslednost 
v borbi za kmečke pravice, za njihove 
boljše delavne pogoje proti vsakemu na
padu civilne ali vojaške policije ter proti 
izkoriščanju od strani veleposestnikov.

Če primerjamo sodbo proti fašistu in 
kolaboracionista velikega stila Coceaniu, 
ki je bil oproščen, čeravno ima na duši to
liko krivic, z obsodbo antifašista Fumisa, 
lahko izvlečemo samo porazne zaključke.

Tudi v pogledu gladovne stavke mora
mo povdariti, da ona predstavlja legalno 
borbo rpoti vsem krivicam,. ki so prizade
te krivično zaprtim antifašistom. Vsaka 
oblast bi morala to upoštevati, torej tudi 
ZVU.

Fašist Ssntaniello ne more skriti svoje narave
Pri tržaški mestni občini se je v posebni skega razpoloženja ne more zatreti. Vedno 

komisiji razpravljalo o ureditvi mestnega 'znova izliva bes svojo fašistično miselnost; 
trga na debelo za vrtnarske, cvetličarske in in stalno poskuša ovirati napredne kmete
sadjarske proizvode. Naloga te komisije je, 
določati cene produktom in plače delavcem, 
ki šo zaposleni pri raznih delih kot težaki 
na trgu. Komisija, k} je imela skupno tri 
sestanke, je bila sklicana, da proučuje tudi 
možnosti prodajanja produktov s strani 
kmetov-producentov na drobno.

Tildi Enotni sindikati kmetijske, stroke, 
ki predstavljajo tržaške, okoliške in sploh 
kmete naše pokrajine, so bili povabljeni na 
sestanke te komisiie. Zaradi 12-dnevne stav-

pri njihovih naporih in preprečevati nji
hovo sodelovanje, s čemer bi želeli doseči 
bolj urejeno in boljšo bodočnost.

Kakšen je Santaniello in kako misli, ve
mo in smo videli vsi pri njegovem 20 let
nem praktičnem udejstvovanju pri fašistič
nem sindikatu malih posestnikov. Spozna
vamo g3 Pa še vedno.

Kakršni so bili fašistični sindikati, tak
šen je tudi on. Najvišji zakon mu je izko
riščanje. Uvrstiti ga moramo v vrste tistih,

ke se predstavnik Enotnih sindikatov prvih Li jim je delovna sila bila vedno le sred- 
treh sej ni udeležil, pač pa se je odzval etvo za izkoriščanje tistih, ki so v-dno po-

Čehoslovaki obnavljajo
Na prvi seji Ustavodajne narodne skup

ščine po imenovanju nove vlade je pred
sednik češkoslovaške vlado Klement Gott- 
wald prečjtal vladino izjavo, v kateri je-dz- 
nesel predvsem načrt za dveletno izgradnjo 
države in ki je prav za prav Gottvvaldov 
dveletni načrt gospodarske obnove ter iz
gradnje države za Ustavodajno skupščino. 
Zagotovljena, bo ustavna enakopravnost že
na, osebna in državljanske svoboda, dalje 
svoboda vere tiska, zborovanja govora,

predvideva dveletni gospodarski načrt, bo 
potrebno vsaj 5 milijard Kčs investicij, kar 
se bo doseglo s pomočjo dolgoročnih kredi
tov.

Češkoslovaški uvoz in izvoz ki bosta 
usmerjena predvsem v Sovjetsko Zvezo po
trebuje razširjenje železniške mreže s 
SSSR. kjer je danes samo lokalna želez
nica Vlada bo posvetila veliko pozornost 
industrijalizaci ji Slovaške, da, bj jo s tem 
dvignila na gospodarsko in kulturno raven

znanstvenega raziskovanja in umetniškega j čeških dežel. Vlada pa smatra predvsem za 
de ovanja kakor tudj vse ostale osebne in ; dolžnost, končati zgodovinsko nalogo fcolo- 
politume svrtbošunc ki so bile v dosedanji nizacije Čehov in Slovakov po obmejnih 
ustavi Sodstvo bodo izvrševali neodvisni krajih Poseben zakon bo omogočil vknjiž- 
sodniki. j b0 novo pridobljene zemlje. Narodnim

Načrt, izhaja iz osnovnega stališča, da je ‘ upravnikom bo. omogočeno, 'da dobe last- 
edino delo izvor vsega dobrega za narod. V , ništvo nad premoženjem, ki so ga doslej 
glavnem predvideva načrt povečanje pro- I vodili. S konf tekači jo premoženja bo ogod
izvodnie nti predvojno višino in (tako zvi
šanje življenjskega standarda naroda Pro
izvediva v industriji bo po tem načrtu kon
cem 1948. leta za 19 odstotkov večja od 
predvojne proizvodnje čeprav bodo med 
tem že vsi Nemci in Madžari izseljeni. To 
delo povečanja proizvodnje se mora izvršiti 
predvsem v rudarstvu, kovinarstvu, v top l- 
niški industriji v elektrarnah in industriji 
dnevnih potrebščin, blaga, obutve pnevma
tik itd. Poljedelska proizvodnja se bo po
večala in bo koncem leta 1941* leta na pred
vojni stopnji ter zmožna da sama krije 
glavni del živlieniskib potrebščin Slaba 
točka v našj prehrani je pomanikanie ma
sti in mesa Načrt predvideva radikalno 
povečanje plodnosti zemlje z vs»mi razpo
ložljivimi sredstvi, zlasti z mehanizacijo in 
elektrifikacije poljedelstva ki bosta isto
časno zamorili občutno vrzel v normi n 'ka
niti delovnih moči Da pa se bodo stroji 
polno izkoristili, bo vlada pomagala pri ko- 
mkaciij zemljišč in ho predložila nov za
kon. ki bo' komisaciio pocenila in poeno
stavila V obmejnih kraiih bo knmLac.ija 
obvezna. Velike Spremembo bodo tudi 
gozdarstvu, kjer je danes država največ ji 
lastnik Predvsem bo treba s previdnim in 
pametnim gospodarstvom odstraniti veliko 
škodo ki j0 ie povzročil okupator Odstra
nitev stanovanjske krize je tudj med naj
bolj važnimi točkami gosoodarskega načrta 
obnove.

Do konca 1948. leta mora biti obnovljenih 
ali pa na novo zgrajenih vsaj 125.000 sta
novanj Poleg tega bodo postavljene ve.like 
javne savbe. železniške, cestne in vodno go
spodarske stavbe. Da bi mogla industrijska 
proizvodnja izpolniti vse zahteve, ki jih

no tudi občinam, srezom, deželam in za 
drugam, ker bodo finančno močnejše. Tisti 
kraji, ki so v vojni največ pretrpeli, bodo 
sanirani z izrednimi krediti 

Glavni pogoj za uresničenje dveletpega 
načrta je odstranitev pomanjkanja delov
nih moči V poljedelstvu in v gradbeni 
stroki bo primanjkovalo najmanj pol mi
lijona ljudi. Te močj je treba dobiti na vsak 
način Zedinjene bodo vse pravne norme o 
načrtnem delu: borze dela bodo poglobile 
svoje delovanje in izdan bo poseben kodeks 
dela: z vso doslednostjo se bodo izvajali 
predpisi za pregled jn razdelitev dela Ude
ležba vsakega posameznika na gospodarski 
gradnji mora postati vprašuje narodne ča
sti in ljubezni do domovine.

skupnega sestanka Upravnega odbora Itali
janske glavne Konfederacije dela, na kateri 
bodo sodelovali zastopniki vseh naj večjih 
industrij škili centrov in zveznih Zbornic. Tu 
se bo določalo o zadržanju konfederacije 
glede finančno gospodarskih predlogov nove 
vlode. Pomniti moramo, da je bila ena naj. 
večjih težav, ki jih je moral premostiti De 
Ga,speri ravno rešitev vprašanja znižanja 
cen prehrambenih artiklom.

Od teh glavnih političnih strank so demo
kristjani z delno podporo socialistov zahte
vali korenito rešitev znižanja cen živilom, - a 
komunisti so zahtevali zvišanje plač.

Demokristjani so v tem dosegli uspeh, ker 
bi zvišanje mezd privedlo do nevarne inflacije

Kini. 27 AFP — Vznemirjenje v provinci 
Puglie v Italiji še ni popustilo Splošna stav. 
ka v Barletti je sicer končala, vendar pa'je 
položaj ostal še vedno težak zaradi številnih 
aretacij stavkajočih in protestov prebival
stva, ki zahteva njihovo osvoboditev.

Manifestanti so šli pred karabinjersko vo
jašnico, ter vrgli ročne bombe in zahtevali 
izpustitev aretirancev. Karabinjerji pa so po. 
stavili na okna strojnice in prisili manife- 
stante da se umaknejo.

Včeraj so skušali stavkajoči v znak pro- 
testa ustaviti avtomobil, v katerem se je 
peljal polkovnik Arme z ženo in dvema vo
jakoma. Na vojake so streljali z mitraljezi, 
jih nato zajeli ter jih prepeljali v Barietto.

Tovorni avtomobil, na katerem so se nalia. 
jale policijske sile, ki so jih nameravali po
slati v to. provinco, da zadušijo i.^rede, so 
manifestanti napadli. V Napoliju so pred 
vbodom v univerzo ležale bombe m črni tra
kovi kot opozorilo fašističnim študentom, da 
bodo nastali ivvi neredi.

Starke v naliti
Italijanske delavske organizacije pazljivo' 

spreniljajo vse korake, ki jih ppdvzema no
va italijanska vlada v zelo važni nalogi vi
šanja življenskeh ravni y deželi.

To je prva in najvažnejša naloga notranje 
politike,ki jo mora rešiti De Gasperljeva 
vlada. 1'ovsod pretijo stavke, ki se bodo mo. 
goče celo razvile v. splošno stavko,-če ne 
bodo podvzeti odločni ukrepi, ki bi zboljšali 
življenske pogoje delavcev.

Od severa proti jugu, vse do Barija se ob 
javljajo stavke izmučenega delavstva. V 
Naplju so .kovinski delavci zahtevali zvi
šanje ohromi kruha in zboljšanje plač, a v 
Bariju so stopili v stavko delavci pivovarne, 
da bi dosegli znižanje delovnega urnika.

Sindikiilne organizacije pričakujejo izhod

povabilu' po končani stavki. Udeležil se je 
četrte seje,
" Predstavnik Enotnega sindikata je na se
ji, ki se jo je udeležil, prosil za vpogled 
v zapisnike prvih treh sej. Pfečital jih je 
in med drugim tudi ugotovil, da je komi
sija predlagala, naj se kot člana zgoraj 
navedene komisije vključita tudi dva naša 
kmeta. S tem predlogom so bili vsi soglas
ni, le predstavnik Društva malih gospodar
jev, ki ga je ustanovil Santaniello, se je 
temu upiral. Bal se je, da bi prišli naši 
kmetje na to sejo, ker je vedel, da b} ga 
razkrinkali in mu povedali, da z njim ni
majo nič skupnega, ker njihove interese 
ščiti }n čuva edino Enotni kmetijski sindi
kat. v katerega je včlanjenih 95% naših 
kmetov.

20 let so morali naši kmetje trpeti pod 
tem fašističnim mogotcem, danes pa je do
volj in odločno zahtevajo, da ZVU, od ka
tere je bil Santaniello priznan, dožene,. 
kakšne kmete on predstavlja.

Gotovo ne tržiških kolonov, a še manj 
naše slovenske male in srednje posestnike.

Naši kmetje so. si sami izvolili svoje 
predstavnike, v katere'imajo popolno za
upanje in ne potrebujejo, da jim ZVU vsi
ljuje fašista iz Barija. .0 njem smo že pi
sali. Je to fašist, ki je bil 20 let tajnik 
fašističnega sindikata malih posestnikov.

Santaniello svoje črne, sašistične duše ne 
more prikriti in njegova resnična, prava 
barva se vedno razkrinkuje pred javnost
jo. Svojega protiljudskega, protidemokrat-

Prosveta na progi
Brčko-Banovici

Vzlodž mladinske proge so organizirani 
tečaji vzgojiteljev za pobijanje nepismenosti. 
Udeleženci so kmečki mladinci, ki prisostvu
jejo poleg svojega običaj neg« dela se toča. 
ioni ostale mladine pod vodstvom izkušenih 
profesorjev in učitelev, ki so prišii z mladino 
na železniško progo.

Pomagajte | 
brezposelnim*

skušali tlačiti in zatirati najzdravejše sile 
v narodu, a kljub brutalnemu postopanju 
niso uspeli.

Skril se je pod firmo »Društva malih go
spodarjev«, kfer si je domišljal, da bo nje
govo delovanje na ta način najbolj nemo
teno in »plodno«. Zagovarja pa dobro velike 
»male gospodarje«. So to razni denarni 
magnati kot Harring-i, Tripcovich-i, De 
Veglie itd., ščiti njegove in svoje interese; 
interese .lahkega zaslužka in lagodnega, 
brezdelnega življenja,

To je fašist Santaniello, predstavnik Dru
štva malih gospodarjev, general brez voj
ske, ki bi rad po starih fašističnih načelih 
v kalnem ribaril, pri čemer pa ne uspeva 
in ne bo uspeval. Člani tega društva pa so 
razni denarni veljaki: Harring-i, Tripco
vich-i, De Veglie, Vsekakor drži, .da ima več 
koristi z zagovarjanjem takih »odličnikov«, 
ki imajo izdatna sredstva na razpolago kot 
pa »malih posestnikov«, od katerih Santa
niello nima prav nič, niti njihovega član
stva. •

Tudi grški delavci
so preganjani

Jugoslovanski sindikati 
in vprašanje Trsta

Beograd 27., Tanjug — V zvezi z mirov- 
10 konferenco je poslal centralni odbor 
jugoslovanskih sindikatov pismo general- 
lemu tajniku svetovne sindikalne federa
cije Louisu Saillaintu. V tem pismu pro
sijo) naj sindikalna federacija uporabi vsa 
sredstva, da se vprašanje Trsta pravično 
reši na mirovni konferenci.

V pismu poudarjajo, da je svet zunanjih 
ministrov zavzel nepravilno stališče proti 
jugoslovanskim narodom, ker sta ministra 
B.Vrnes in Bevin odklonila pravilni pred
log Molotova in sprejela Bidaultjev pred
log, ki je hud udarec proti interesom in 
pravicam Jugoslavije,

»Internacionalizirano ozemlje Trsta bo 
novi Gdansk za italijanski napad proti Ju
goslaviji.. Po drugi strani bo internaciona
lizacija Trsta legalizirala teror profašistič- 
nib elementov. Najboljši primer za ta teror 
proti prebivalstvu Trsta pod vodstvom in 
zaščito zavezniške vojaške uprave.«
7 V tem pismu nadalje pravi, da prepušča 
ta predlog Italiji popolnoma jugoslovansko 
ozemlje. Bidault-jevo obnašanje do Jugo
slavije je nerazumljivo, posebno, ker so ju
goslovanski narodi vedno z navdušenjem 
'pozdravljali tradicionalno prijateljstvo s 
Francijo.

ATENE, 29. — Reuter — Narodni svet 
glavne konfederacije dela Grčije »TUG« se 
ni zmenil za odlok grške vlade, ki je pro- 
glasil to organizacijo za ilegalno In se se
stane danes, da določi dan kongresa konfe
deracije dela. Leona Jouhanks-a, voditelja 
francoskih sindikatov in podpredsednika 
Svetovne sindikalne federacije, v kateri je 
včlanjena tudi grška konfederacija, priča- 
kujejo danes v Atenah.

Vso noč se je pogajal z grškim predsedni
kom vlade Caldarisom o vladinem odloku, 
da 7 članov izvršnega sveta konfederacije ni 
več priznanih in da morajo predati svoje 
funkcije v 48 urah. Štirje člani odbora so 
komunisti in levičarski krogi Smatrajo, da 
se hoče vlada polastiti nadzorstva nad levo 
usmerjenim delavskim gibanjem. Odbor je 
bil izvoljen na volitvah meseca marca, ki 
so jih priznali britanski francoski in sov
jetski zastopniki in na podlagi tega Jon. 
hauks izjiivlja Caldarisu, da ima meseca 
marca izvoljeni odbor svojo zakonito.veljavo.

Leon Joubauks je v spremstvu štirih taj
nikov glavne konfederacije dela obiskal sino
či predsednika grške vlade Caldarisa. Jou
bauks je prišel v Grčijo kot posebni bdpo- 
slanec Svetovne sindikalne federacije. Calda- 
ris mu je dal zagotovilo, da mu bo dal vse 
potrebne informacije o grškem gibanju.

Policija zasedla urade 
grške delovne federacije
London, 30. julija (VZN — BBC) U- 

r^dniki grškega ministrstva za delo, ki 
jih je spremljal šef atenske policije in le
po število policajev, so davi zasedli urade 
bil, naj se razpusti, ker meni vlada, da 
ijegov položaj ni legalen.

Dopisnik BBC-ja dodaja, da je pod
predsednik svetovne federacije sindikatov 
Jouhaux, ki je trenotno v Atenah, najavil, 
da bo takoj protestiral pri francoskem in 
britanskefri veleposlaništvu proti pridrže- 
vanju omenjenih članov odbora. Dejal ie 
da je bil po njegovem mnenju odbor le
galno sestavljen ob volitvah meseca mar
ca, ki so jih nadzorovali britanski, fran
coski in sovjetski sindikalni zastopniki, 
grške delavne federacije ter aretirali 4 do 
7 članov izvršnega odbora.

Balkanski dopisnik BBC-ja poroča, da 
je pred dvema dnevoma grški delovni mi
nister poslal odboru ultimat ter ga pova-

Dviganje na gospodarskem 
poljn

Borba na gospodarskem polju v coni B se 
z dneva v dan bolj utrjuje in zajema vse 
plasti delovnega ljudstva 'Ljudstvo gradi v 
polni zavesti, da dela zase, za svoj narod, 
za svojo državo. Sleherni naš delavec in 
delavni človek sploh se zaveda, da prav s 
svojim tekmovanjem, in gradnjo v tromeseč- 
nem Titovem tekmovanju največ doprinaša 
k borbi tržaškega delavnega ljudstva; s 
tem, da je zastavil vse sile v obnovo, bo 
moralno podpri borbo delovnega ljudstva v 
coni A. ki Se danes bori Za pravično reši- 
tev tržaškega vprašanja oz. vprašanja vse 
julijske krajine. Na drugi stran} pa se zave
da. da je njegova sveta dolžnost, da tudi 
materialno podpre borbeno gibanje v coni 
A. V ta namen prispeva v denarju in ma
terialu za' naše stavkujoče. Danes je vsa
komur izmed nas v coni B popolnoma ja
sno, da nosijo prav tržašk; delavci in de
lovno ljudstvo v coni A težišče borbe pro
ti ostankom fašizma in neofašizma, ki je 
prav v con} A pod varstvom zavezniške vo
jaške uprave Zavedajoč se . velike važnosti 
teh borb na gospodarskem in političnem po
lju med dvema svetovoma, je delovno ljud
stvo v coni B pripravljeno ob vsaki urj in 
ob vsakem času podpirati cono A. Priprav
ljeno je žrtvovati vse, kar je v njegovih mo
čeh. da podpre stavkujoče. katerih borba bo 
le na ta način dosegla zaželjeni uspeh. Zato 
so delavci v coni B, zlasti v Ilirski Bistrici, 
prispevali v samem ilirsko-bistriškem okra
ju 304.224 lir v fond za obnovo naših, od 
fašistov porušenih in požganih domov, ki So 
jih požgali ravno tisti, ki še danes požigajo 
v Trstu in pasu A, naše kulturno politične 
in sindikalne sedeže. Na ta način je naše 
delovno ljudstvo dokazalo, da se zaveda 
važnosti gospodarske obnove, ki pospešuje 
uspešnost borbe proti fašizmu.

V tromesečnem Titovem tekmovanju ki 
je zajlo vse plasti našega prebivalstva^ se 
že danes vidijo veliki uspehi na vseh po- 
priščih, zlasti pa 'še na področju obnove. 
Požrtvovalnost mladine je izredna in str
njena v svoje delovne brigade udarniško 
gradi in obnavlja.

V pasu B raste nov svet, svet delovnega 
ljudstva, k; ima največjo zaslombo v ljud
ski demokraciji. V pasu A pa vlada stari 
svet, tam ni ljudske oblasti, vladajo pa 
brezposelnost, beda, mučenje in izkoriščanje 
delovnih množic. To je stari svet. kjer se 
delovno ljudstvo bori za ljudsko demokraci
jo, za ljudsko oblast. Bori se za svet, kjer 
bo vladalo bratstvo med delovnim ljudstvom, 
kjer bo zagotovljen napredek.
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Rdeča zastava vzrok za odgoditev 
spuščanja nove ladje v Tržiču

Tržiški delavci so v petek preteklega ted- j Nastalo je malo vznemirjenje med go
na nestrpno pričakovali, svečani trenutek 1 spodo. ki je zahtevala, naj se zastava sna- 
splovitve nove ladje. Četudi ladja ni bila 
velika, je vendar dogodek, ko se v današ
njih razmerah spusti v morje nova ladja.

Vse je bilo pripravljeno in tudi osebnosti 
so že prišle. Ko bj moral nastopiti svečani 
trenutek, sta pričela dva funkcionarja 
obupno mahati z rokami — nekaj se je 
zgodilo. Vpila sta, naj se ladja nikar ne 
Opušča v morje!

Delavci so ostrmeli in mislili, da se je 
morda zgodilo kaj nevarnega.

V resnici pa se je pojavila na ladji rdeča 
zastava, simbol delavske moči, kot je že 
stara navada in dolga težnja tudi našega 
delavstva, toliko let zatiranega pod fašiz
mom.

me. Delavci niso pristali na to ter so vztraj
no zahtevali, da mora zastava ostati na 
ladji, katero so zgradili s svojimi žulji.

Čudno je dejstvo, da se te stvari dogajajo 
še danes, čudno je, da se delavcem ne do
voli niti. da svobodno izrazijo svoje veselje, 
ko puščajo v življenje proizvod svojega 
dela,

Niso se ti funkcionarji upiralj fašistič
nim zastavam; takrat so živeli v svojem 
ambientu. Danes se tudi ne upirajo, ko tre
ba zmanjšati delovni urnik na 35 ur te
densko, ne razburjajo se, kadar se delavci 
naženejo na bonifikacijska dela.

Zastava jih pa bode v oči, ne prija jim 
težnja delavstva po svobodi!

željnemu ljudstvu? V večini slučajev take, 
da jih je takoj zaprlo, čim jih je odprlo. 
Kaj bi z neužitno, zastarelo šaro! Dajmo 
mu dobro knjigo, ki bo najboljši nadome
stek za slabega aktivista! Več pravega le
poslovja, več strokovno poučnih knjig, s 
pametnimi, sodobnimi nasveti! Pa četudi 
mu prineseš čtivo, ki obdeluje le uporabo 
poginjene živali za predelavo v milo, ali 
uporabo odpadkov v praktične namene, mu 
boš več koristil, kot da si mu prinesel o- 
sladno povest, ki si jo sam že davno za
vrgel. Naj dobre knjige ne leže po policah 
— med narod z njimi! Tudi to je tvoje 
delo, aktivist! , f

Ko bodo naši domovi na novo sezidani, 
bo tvoja naloga, da uvedeš našega delov
nega človeka v svet pravih lepot. Mu ne 
bi pomagal pri izbiri dobrih slik, okusnega 
pohištva, lepih ročnih del? Koliko bolj ti 
bo ljudstvo hvaležno za vse to, kot za dol
gočasne, neživljenjske, a že stokrat pre
delane fraze!

Poročila iz cone B
Idrijski rudarji za tržaško borbeno

delavstvo

Usoda slovenskih šol 
in učiteljev

Nekaj dni pred zaključkom letošnjega 
šolskega leta nas je nemalo iznenadil 
ukrep ZVU o razpustu slovenskih šol in o, 
odpustu slovenskega učiteljstva v coni A.
Že pred meseci smo bili iznenadeni ob od
pustu nekaterih profesorjev (Bufona, Ba
čarja, Ruplove) na tržaški slovenski sred
nji šoli, no, vzeli smo to dobrohotno na 
znanje ker vemo da ZVU in še posebej g.
Simoniju in dr. Baragi ni po volji, da bi 
našo mladino vzgajali napredni profesorji 
in jo vodili k ciljem, ki so potrebni naši 
narodni binosti.

Slovensko ljudstvo se upravičeno čudi 
»demokratičnosti« nekaterih, elementov pri 
ZVU in se zaveda, da je kaj takega mogo
če le »za svileno zaveso«, kjer se je znašel 
po samoosvoboditvi del tega 'judstva Brid
ko občutimo, da se zgodovina ponavlja, da 
j ezgodovina učiteljica ki nas uči, da ne 
smemo popuščati in da ne bomo nikoli po
pustili od svojih upravičenih zahtev, za 
katere se bomo borili do zmage, t j. za 
zmago svobodne besede in vzgoje V naših 
šolah, v takih šolah ki * odgovarjajo ču
stvom in miselnosti našega ljudstva in do
movine.

Tudi pod italijansko fašistično okupacijo 
je bil izdan ukrep o ukinitvi slovenskih šol, 
učteljstvo je bilo prav na tak način, kakor 
od ZVU, odpuščeno in razrešeno službe eii

Naše ljudstvo je v svoji petindvajsetletni delamo in jih po možnosti tudi uresničimo. PH premeščeno v notranjost bivše italiian- 
neprestani borbi in v zadnjih treh letih! Primerilo se je, da so popolnoma nepri-1ske. '1'žave. Italijanska dvatisedeina kultu- 
še posebej dokazalo, da je politično zrelo, pravljeni »aktivisti« govorili n. pr. .kmetu 1 J« micn
da cisto jasno ve. kaj m kam hoče. Zati- in delavcu o nujni potrebi medsebojne P°’iVinščino tudi iz cerkve. Danes, v času to-.
rano in preganjano pa še ni moglo razvi- moči tedaj, ko sta oba bila že davno pove- p^oga besedičenja o »človečanski in pravi j
jati in razmahniti na' tistem polju, ki naj zana in to ne z besedo, marveč dejansko. O j demokraciji« se zaskrbljeni vprašujemo, ali1
bi mu dalo trdno in zdravo podlago za na- teh in takih potrebah ni 
daljni razvoj in blagostanje: na gospodar- voriti — moremo jih le še 
skem in prosvetnem Zato željno pametnih, metne je bi bilo, če jima že hočemo »sve-j Pri teni vprašanju pa je v nas. kot še ne zadruge in žačeli obnavljati. Iz slivske 
stvarnih, strokovnih nasvetov ter lepe, po- tovati« v tej smeri, da preidemo na kon-j nikoli jasna zavest• Avstrijski absolutizem jame „Dinyiice“ so napeljali vodovod. Pri

i nas je uničeval — kdo je poginil? Italijan-j vsem jern delajo ljudje mnogo prosto- 
Ia iški fašizem nas je obsodil na smrt — kdo . V<)1 jno

pomagaj Odločno pa odklanja prazno bese-! malo loncev, drugi pa bj znal in mogel j {jamP^Tudi 'teh krMr^e^ne" bojimo*1—'' Da bi pri tem pomagali kmetom, so se 
dičenje. ki mu jemlje le tako potreben in napraviti kmetu potrebno posodo pa je sam j sj‘ovengke '';0iP bodo še živele in dosegale j delavci in nameščenci, organizirani v E-
dragocen čas. ki ga je že preveč izgubil v brez zadostne količine krompirja — sve- j u*peb.e v popolni svoboli. l.o sc bo le zgo-! notne sindikate na območju Krajevnega
dolgih letih suženjstva. j tujino, kako bosta prišla, oba do potrebnih doviua spominjala g. Simon'5, in njegovih ' Medstrokovnega Sveta Hrpelje-Kozina,

Našega ljudstva, ki je naravno hiteli-1 jima stvari. Povežimo ju konkretno! Po- uklonov ter z niim Ir Paiaje, ki bo že dne 21. julija podali v zgodnjih jutra-
zdavnaj prejel plačilo za z'o”:isk.-i proti- njih urah v vas Markovščino, kjer so za-
. — ... /T. I J T i , J , ■ #■»' : i csl I ?£... 1 1   J .. 1 .  _ i .. .... ’ ......... 1

Skrcnma je letošnja košnja. Če nam pa vendar enkrat zasije 
toliko let pričakovana svoboda, si bodo znali naši mandrjarji 
že pomagati. Bratje iz zaledja bodo tudi v tem radi priskočili 
na pomoč. — Le da odplove ladja, ki jo opaziš v ozadjp...

Nove naloge naših aktivistov

Minuli Četrtek se je pod okriljem okrožne
ga S.I.A.U. vršilo v dvorani Mladinskega 
doma zborovanje idrijskih rudarjev. Po po 
zdravnem nagovoru tov. predsednika rudar
skega sindikata je povzel besedo tov. pover. 
jenik Perovšek, ki nam je prav po domače 
pojasnili pomen borbe za naš Trst, ki nam ga 
hoče mednarodna reakcija odtrgati od skup
ne domovine, kar se pa nikdar ne bo zgodilo, 
za kar nam je porok vse tržaško delovno 
ljudstvo, ki' ne bo nikdar odnehalo v borbi 
proti ostankom fašizma. Ljudstvo se hoče 
še mldalje ramo ob rami boriti za svoje pra
vice ter za končno združitev s Titovo Jugo
slavijo. V tej upravičeni borbi v kateri trža
ško delavstvo no bo 'odnehalo, stoji zvesto 
ob strani ves svetovni proletariat, ki je ne- 
davno poslal svoje delegate na mednarodno 
sindikalno konferenco v Moskvo. Nikoli ne 
bo dopustil, da bi se kateremu koli delavstvu 
še nadalje godila krivica.

Zavedati se moramo da smo že precej uspe
li v tej naši skupni borbi, v kateri tržaško 
delovstvo ne bo odnehalo, naša sveta dol
žnost je, da tržaško borbeno delovstvo 
še nadalje z vsemi razpoložljivimi sredstvi 
podpremo. Zavedati se moramo, da se je v 
času narodno osvobodilne borbe tržaško de
lavstvo borilo za iste pravice za izgon fa
šizma in za uničenje nemškega vojnega stro
ja. Zato nam naša vest narekuje podpreti z 
vsemi silami v teh odločilnih trenutkih, ta 
borbeni proletariat.

Ko . je neki rudar predlagal, da bi se na. 
pravila ena dnina za tržaško dehtvstvo, so 
bili vsi rudarji za ta predlog, odločili so, da 
bodo čimpreje napravili eno dnino ter plačo 
iste podarili tržaškemu delavstvu.

Delarstifo je Ho le minulo nedeljo na delo 
ter iasluiek v znesku L. .200.080. , nakaza
lo za tržaški borbeni proletariat potom Iz- 
vršnega, odbora En. Del. Str. Zveze v Po. 
stojni.

Iz tega je razvidno, da se hočejo tudi 
idrijski rudarji roko v roki s tržaškim prole
tariatom boriti za, dosego pravic, za uniče
nje vsega fašizma in za končno združitev vse 
Julijske Krajine in Trsta v F.U.K.J.

Delavci in kmetje za obnovo
............. ____________ ___ _____ , v Vas Tatre nad Slivjem so Švabi po-

potreba več go- nam hočejo tudj naši »Zavezniki« na ta žgali, ker je pomagala partizanom. Ljud- 
e ugotoviti. Pa- način uničit) naše šolstvo? I je pa so si sedaj postavili svoje obnovitve-

učne knjige, z navdušenjem sprejme vsa-1 kretaa pota in predloge. N. pr., kjer ugo-j™6 je. uničeval •— kdo je pogum? Italijan-j vsem
- . . . . . i 1 -1 ■» a es i zr/vrv* »*o ir* r**rt?r\rl 1 I v* ** w' »"*-* vr i

kogar, v katerem vidi dobro voljo, da mu tovimo, da ima prvi dovolj krompirja pa

gentno in od neštetih prevar .izkušeno, ni magajmo na licu mesta Nikoli pa ne bi*
mogoče goljufat) in omamljati s frazo, vr
ženo fjavendan. z besedo, k) si jo sproti 
izmišljamo, le da »odpravimo dolžnost« 
predavanja.

Preden se podajo naši kulturni in gospo
darski delavci na deželo med ljudstvo, mo
rajo točno vedeti, ne le, kaj hočejo poslu
šalcem dati. marveč se moralo tudi poza
nimati. kaj ljudstvo od njih pričakuje in 
potrebuje. Proučiti morajo vnaprej raz
mere kraja, kjer bodo predavali ter kon- 
kretne potrebe, lei jili narekuje stvarno 
življenje. Naša dežela, ki budno sledj vsem 
političnim dogodkom doma in v svetu, ne 
potrebuje ponavljanja časopisnih vesti in

smeli dopuščati, da bi se dogajali primeri, 
ki so se, ža]. dogodili. Nekatere zadruge 
so dobile n. pr semenski krompir: ker ga 
pa kmet trenutno ni mogel plačati, mu ga 
niso dale. Kromnir je segnti, niive ua so 
ostale prazne Odbor pravih aktivistov bi 
si znal življenjsko pomagati: počaka! bi.

narodno delo v osvobodilnem gibanji slo-jčeli z delom. Vesela pesem je odmevala; 
venskega Ijuodstva i krampi ter lopate so zapeli pesem obno-

Vsakdo pa naj si vzame ne znanji* sle- j Ve. 85 udeležencev podružnic železničar-
... jev v Divači, okrajnih uslužbencev PRE- 

1 Ni je demokratične ob'a.sli ki 'n 'im- RAk)-a in okrajne zadruge, so bili razvr- 
mogočala delo Roditciukirn svetom, kajti ščeni v čete in desetine, ki so začele z 
ešini so izvoljeni od staršev otrok !n kom- medSebojnim tekmovanjem. Kot najprid-

Po končanem delu so se vsi podali v 
vas Slivje, kjer je eden izmed udeležen
cev pred zbranimi vaščani Slivja in so
sednih vasi podal kratek političen pregled. 
Udeleženci so s tega zborovanja poslali 
resolucijo tov. Karelju, ki odhaja v Pariz 
in pa tržaškim delavcem.

Istočasno pa je druga skupina, ki je 
štela 42 prostovoljcev, popravila 230 m 
ceste proti požgani vasi Beka. V tej sku
pini so bili tov. železničarji iz podružni
ce Hrpelje-Kozina in okrajni uslužbenci.

sovni sestanek' z vaščani Beke in tudi od 
tam so poslali pozdravne resolucije tov. 
Kardelju.

Na kolodvoru pa je v tem času sku
pina osmih tovarišev, predvsem železni
čarjev, naložila vagon tesanega lesa za 
naše požgane vasi v Istri. Tako je 145 
sindikalistov pomagalo s svojim delom 
pri obnovi naših požganih vasi in tako 
našim kmetom nudilo svojo pomoč. Vsa 
vrednost opravljenega dela znaša okoli 
25.000 lir. Tako ustvarjajo delavci 
bratstvo med kmetom in delavcem, ki je 
ena izmed osnovnih pridobitev narodno
osvobodilne borbe.

V času Titovega tekmovanja so podru
žnice našega KMS zbrale že 154.335 lir. 
denarnih prispevkov za obnovitveni fond. 
Tudi druge obveze iz tekmovanja delavci

Tudi ti so imeli po končanem delu ma- in nameščenci pridno izpolnjujejo.

Sestanek vseh odborov podružnic E. S.
v Idriji

rlii si kmet nabavi denar, krompir pa bi otrokejpetentin določati, kdo naj poučuje njihove
.-.toko in s kakšnimi knjigami. , ■>; ■ ----->• -- »k* «» **“*-*» huho*«.*,

mu zaupal, kreditiral. Pa tudi če bi mu o Mi se nismo birili z Združenimi narodi 0116 skora] same mladinke. Ja desetina, , dilne borbe, vztrajno in požrtvovalno, kako 
ga nikoli ne mogel izplačati — ne bj bil , ie~ža# jezikovno svobodo, amuak za svobodo ki je štela 16 prostovoljcev, je v štirih znamo v naši načrtni obnovi prijeti za
izgubljen, ker bi rodil mesto da je segnil! i miSljenia in izražanja. urah premetala 45 m3 materiala pri za-, kramp in lopato. Bliža se dan, ko bomo
Našega kmeta zanima .vprašanie krme. | 3 Naše učiteljstvo se ni nio-p.i in ve ne sipanju vodovodnega jarka in planira- j;,*':';
Zakaj se ne bi aktivist pobrigal, kie in na bo nikoli pokoravalo protiljudskrai utre- nju ceste. Na vsakega odpade torej sko-
kakšen način bi prišel naš človek najlaže pom pa naj prihajajo od kogarkoli. Naše , raj 3 m3 materiala. Če vzamemo, da bi
in pod naiugodne'šimi pogoji d0 nje? Kaiti učiteljstvo ima že v težki borb, z/Italijan-j delavec na dan zmetal povprečno 4 nf

nejšo se je pokazala desetina, v kateri so

Idrija, dne 29. 7. 1946. Minulo soboto so 
imeli vsi člani odborov enotnih delavskih 
sindikatov v svrho nadaljnjega delovanja 
važen posvet, katerega se je bil udeleži! 
tudi član izvršnega odbora enotnih delav
skih sindikatov tov. Miklavž.

Tov. tajnik krajevnega medstrokovnega 
sveta enotnih delavskih sindikatov je po
zdravi! vse navzoče ter poudaril pomen da
našnjega sestanka. Med drugim jo poudaril 
važnost mesečnih poročil o delovanju vsake 
posamezne podružnice. Poudari! je nujnost 
statističnega pregleda; koliko delavcev se 
je udeležilo prostovoljnega dela, nadalje 
imena udarnikov, seznam tistih, ki delujejo 
pri prosveti in fizkulturi.

Nato- je prevzel besedo tov. Miklavž, ki 
je poudaril nujno sodelovanje vsega delav
stva v tednu obnove, v katerem bomo po
kazali z delom vso tisto .povezavo, ki naj 
veže našega, iir kmečkega delavca, S to po
vezavo bomo utrdili našo O, F ter pokazali 
pot, za katero smo se borili. Pokazali bomo 
enotno povezavo vseh sindikatov pri naši 
načrtni obnovi, v borbi za’ našo popolno 
gospodarsko neodvisnost.

Ako' hočemo' postati čim prej neodvisni, 
moramo sodelovati in podpirati hrbtenico 
našega gospodarstva, naše zadruge. Nika
kor ne zadostuje, da smo samo člani za
drug. Dolžnost vsakega količkaj zavednega 
sindikalista je, da tudi dejansko podpre na
še zadrugo. Nujnost zahteva, da vodi vsaka 
posamezna podružnica točno kontrolo o ak
tivni soudeležbi svojih članov pri zadrugi.

Sklenilo se je, da je potrebno o članih 
zadrug voditi evidenco o sodelovanju pri 
prosveti in fizkulturi.

Treba je,i da povežemo v našem prosvet
nem delu vse razpoložljive in sposobne čla
ne naših sindikatov. Predvsem je tu naša 
sveta dolžnost, da se povežemo z našo mla
dino, ki jj moramo nuditi vso možnost pro
svetnega in fizkulturjiega udejstvovanja. 
Sklenili smo čim prej ustanoviti mladinsko 
medstrokovno komisijo. V ta namen se bo 
sklical masovni sestanek naše mladine. Na
ša dolžnost je. da naši sindikati delujejo 
z vsemi ostalimi organizacijami, predvsem 
pa z mladinsko organizacijo. Na ta način 
bomo tudi uspeli z delom v Titovem tek
movanju. Vse priznanje gre članom naših 
sindikatov pri obnovi, v kateri So se po
sebna člani sindikata lesne 'stroke neumor
no udejstvovali. Pri tem je bil dosežen za
dovoljiv uspeh. V zadnjem mesecu Titove
ga tekmovanja bomo napeli vse sile tei
na ta način pokazali, kakor v Času osvobo-

'mesečnem tekmovanju Parada dela, ki se 
bo vršila dne 25. avgusta t. 1. v Ajdovščini 
in za katero se zanimajo vsj sindikati enot. 
rlel. strokovnih zvez v vseh zveznih repub-

i?-/1 -;i; „ nn- ne njore pomolzli. Raba in postooek z gno-; * •'•hotelo ljudstvo izMu Mifi v konkretno'pri
dobivanje in izobrazbo, tako' strokovno kot 
prosvetno naprodng Splošni problemi so 
že vsepreveč in vsepovsod obdelani in pre
delani. Aktivist bj moral imeti dva cilja

m tradicijam svojega ljudstva.
, 4. Mj vsi se bomo borili do zmage za

odgovarja konkretno potrebam kraja, tere- 6ty0 ki odgovarja našim čustvom '
jili bi bilo tudi primerno predavanje, če

bilo piemetanih nad 170 nr mafeiiala ini(,ev jn nameščencev bo omogočil 80 otro- 
. , z njim zasutih 93 m jarka; popravljeno kom brezplačno bivanje v počitniški kolo-

l£» Kll/N rvL-rtl« inn /-»/-vrv 1 . . I : • Tl. • i____ ^____.T . ____

___. ... ---- -------------- --------- n naši
na in rastline. Pozitivno delo bi bilo -pro- miselnosti.
učiti možnosti gojenja nairentahilneišdi | 5. slovenski narod, prekaljen v trpljenju

pred seboj, kn stopi med ljudstvo: prvega, rastlin, sadja ter zamenjavo istih. tako. da 1 in v borbi za obstanek na lastnih urh. v 
da. mu prinese konkretno nekaj novega in j bi bilo vsem zadoščeno Aktivist nai bi se 'borbi za človečanske svoboščine in pravice
koristnega, drugega, da skuša odvzeti de-1 tudi zanimal za, ostale konkretne potrebe 
lovnemu ljudstvu del njegovih -kihi. da | kraja in vasi. možnosti Oclgovariaio'-p .0- 
vzame z vso resnostio na znanje njegove | hrti Iti bi moral med narod, da ga soozn.a 
pripombe in predloge ter jih ponese tja. j in tudi posamezniku svetuje v njegovih 
kjer so kompetentni forumi, da jih proti-1 težnjah k napredku. Seveda je zato treba 
čijo in -{varno nato pomagajo. Aktivist bi priprave in liubezni do ljudstva. Riti mora 
mora! biti živa voz med ljudstvom in nje-jpag pravi aktivist.
go vini j predstavniki Cilj bi mn moral biti v vprašanju obnove naše ženi je je še 
poslušati, svetovati, graditi, ustvarjati, po-1 (oliko neiasnostj v smernicah in ravnaniu, 
magati. kjerkoli in kolikor največ more. da je našemu kmetu skoraj nemogoče iti 
Vse drugo delo ni delo. temveč le izguba | konkretno 113 delo. da si obnovi požgani 
časa in moči. Potem je že bolje prepustiti j dom. Zaradi te zmede v direktivah se je
ljudstvo samemu sebj — up begati ga in 
varati!'Vse kar ne odgovarja stvarnemu, 
konkretnemu delu. pa bodi to v problemih 
našega podeželja, tovarne, zadruge, obrti, 
obnove ali napredka, le slabi našo poveza
nost in organizacijo' Nastati mora zdravo 
razmerje ko -d bomo povedali v lice vse, 
kar mislimo drug o drugem s pošteno, do
bronamerno kritiko, na bila ta s strani 
ljudstva ali centra, ki skrbi za povezavo 
in dobrobit vseh nas Vse želje, zahteve.

zgodilo, da s0 naši najboljši ljudje še vedno 
brez strehe, medtem ko so se okoristili z 
našim lesom ljudje, ki jih moremo po pra
vici imenovati nepotrebne Tako bo ta po 
naši krivdi že pozimi na toplem nod stre
ho: naš kmet pa. k jo bil in ie še vedno 
pripravljen vse žrtvovati za našo stvar pa 
bo še vedno gostoval prj sosedu na golih 
tleh Več Jasnosti, več načrtnosti, predvsem 
pa doslednosti!

Tudi v prosveti ni boljše. Kakšne knhge
tnnenia morajo na dan. da (ih skupno pre- smo dalj našemu lepote in napredka tako

je — nesmrten. Skalar

je bilo okoli 100 m ceste. ' .niji. Pri tem se bodo vpoštevali otroci, ka-

Dejstva
Ko so naši ljudje na Vipavskem in 

v Brdih zvedeli, da bodo prišli de
lavski otroci iz Trsta k njim na od
dih, so se takoj organizirali, da bi 
jim ustvarili čim prijetnejše bivanje 
v sončnih Brdih. Iniciativa za zbira
nje hrane je prišla iz Mirna — od' 
zvali pa so se ji vsi. Ni treba veliko 
besedi, ker dejstva preglasno govore: 
samo žita sa nabrali še enkrat to
liko, kolikor ga rabijo za vso to našo 
delavsko deco za ves čas bivania po 
domovih in zasebnih hišah v Brdih. 
Hočete še dokazov 0 italijansko-slo- 
venskem bratstvu, o trdni povezano
sti našega kmeta in industrijskega 
delavca? Primorski fantje popravljajo cesto. Navdaja jih močna volja 

združitve s tovariši, ki gradijo novo cesto bratstva od Ljublja
ne proti Trstu.

0 odlokih drugega zasedanja
Izvršnega odbora svetovne sindikalne

federacije
Pivo’zasedanje Izvršnega odbora Sveti*' v ekonomsko-socialnem svetu. Predstavni-

Ietavniki S5R, Francije, Kitajske, Poljske,'gleški, amerikanki in francoski coni na 
Češkoslovaške, Belgije in poedinih drugih celo vrsto zaprek, s katerimi so okupacij- 

' dežel v vseh debatah glede sodelovanja ske oblasti oteževale izgradnjo sindikata.
Svetovne sindikalne federacije pri delu Or 
gani.zacije združenih narodov dokazali svo
jo solidarnost z organiziranimi delavci ce
lega sveta, in pokazali široko razumevanje 
za plemenite in vzvišene cilje Svetovne sin
dikalno federacije. Istočasno Izvršni odbor 
protestira-proti politiki delegacij ameri-

Komisija je dognala, da se sindikalni po- 
kret razvija svobodno in uspešno edinole v 
sovjetski coni.

V priporočilu Zveznemu kontrolnemu 
svetu se poudarja potreba po zagotovitvi 
razvoja svobodnega demokaratičnega sindi
kalnega pokreta v vseh okupacijskin conah 
Nemčije. Obenem se zahteva, (ja se iz vsehne sindikalne federacije se je vršilo v pk- kom svetovne sindikalne federacije je dana ške vlade glede vprašanja polnopravnega ..

rižu meseca oktobra lanskega leta, nepo- edinole možnost, da prisostvujejo sejani kot predstavnika Svetovne sindikalne federa-j drzavn.h ustanov in policije odstranijo hit- 
sredno po zaključku dela Svetovnega sin-, »opazovalci« in da predložijo svoje predloge |CDP v Organizaciji združenih narodov
dihalnega kongresa, na katerem je bila 
ustanovljena Svetovna sindikalna federaci
ja. Drugo zasedanje izvršnega odbora se je 
vršilo v Moskvi od 22—27 junija Na dnev
nem redu drugega zasedanja so bila važna 
vprašanja o današnjem delavskem sindi
kalnem pokretu.

Eno najvažnejših vprašanj dnevnega re
da je bilo vprašanje odnosa Svetovne sin
dikalne federacije do Organizacije združe
nih narodov. Že na londonski Svetovni sin-! 
dikalni konferenci je hila podana zahteva 
o polnopravnem sodelovanju predstavnikov 
Svetovne sindikalne federacije v odsekih 
Združenih. narodov, a predvsem v ekonom- 
sko-socialnem svetu. To zahtevo je potrdil 
tudi Svetvnl sindikalni kongres v Parizu, 
in zahteval od izvršne pisarne, da vsekakor 
doseže uresničenje tega. Kljub številnim 
predstavnikom izvršne pisarne so sedaj 
predstavniki večine vlad, ki sodelujejo v 
Organizaciji združenih narodov, odbili Sve
tovni sindikalni federaciji pravico sodelo
vanja njenih predstavnikov pri svetovanju

posebni komisiji sveta. | lzv|.snj 0fu)0r je pnin odločnosti., da na-
Raztimljivo je, da se Svetovna sindikalna daljuje borbo za uresničenje svojih upvavi- 

federacija, ki združuje okoli 69 milijonov fenih zahtev in poziva vse narodne sindi-

lerjcvci.
Nato je izvršni odbor odobril odlok izvr

šne pisarne o položaju sindikata v Grčiji. 
V tein Odloku se odločno protestira proti 
ubijanju grških delavcev in tlačenju svo-

sindikalno organiziranih delavcev in name- kalne centrale, da zavzamčjo/stališče Sve- hodnega sindikalnega organiziranja. Pra
žencev vseh delov sveta, ne more pomiriti' (ovne Sindikalne federacije in da nepo- 
s tako poniževalno vlogo. jsrer.lno dostavljajo Organizaciji združenih

V proglasu Izvršnega odbora, ki je bil; narodov resolucije, v katerih zahtevajo, da 
dostavljen vsem sindikatom, demokratskim ISvetovna sindikalna federacija sodeluje pn 
organizacijam in delovnemu ljudstvu vsega! Organizacije združenji narodov na
sveta, je bilo rečeno: »da ni možno dopu-,zen <eKfi priporoča izvršni odbor narodnim 
stiti. da bi najbolj reprezentativna orga- sindikalnim centralam, da organizirajo
nizacija delovnega ljudstva celega sveta 
Svetovna sindikalna federacija — edina po 
svojem značaju vseobjemajoča organizacija, 
ne mogla učinkovito sodelovati pri delu 
Organizacije zedinjenih narodov, kjer se 
rešujejo problemi splošne preskrbe in med
narodnega sodelavnja«.

Dalje je v proglasu podčrtano, da »se ne 
bo dovoljevalo, da igra Svetovna sindikalna 
organizacija drugorazredno vlogo >n da se 
Ji krati polnopravni položaj«.

Izvršni odbor Svetovne sindikalne fede-
ne samo v glavni skupščini, temveč tudi 1 racije je s hvaležnostjo dognal, da so pred-

masovne manifestacije ali pa slične akcije, 
s katerimi bi podprlj zahteve Svetovne sin
dikalne federacije.

Nadalje je izvršni odbor odobril predloge, 
katere je izdala izvršna pisarna Zavezni
škemu kontrolnemu svetu v Berlinu o vpra
šanju ustanovitve sindikatov v Nemčiji., v 
tem dokumentu je tudj dognano, da je Ko
misija Svetovne .sindikalne federacije, iz
brana na prvem zasedanju izvršnega od
bora, da prouči položaj in pogoje za ustvar
jenje sindikalnega pokreta v. vseh štirih 
okupacijskih conah Nemčije, naletela v an-

test je poslan Svetu ministrov zunanjih za
dev. ta zaseda v Parizu. Zahteva se, da 
vlade štjnh zavezniških držav odrede ko
misijo. ki bi s sodelovanjem Svetovne sin
dikalne federacije proučila položaj v Grčiji 
in pod vzela potrebne mere za zagotovitev 
pravnega postopka, splošne demokratske 
svobode in sindikalnega organiziranja v 
Grčiji. Poleg tega je stavljen predlog, da iz
vršna pisarna izdela praktične mere glede 
moralne in materijclne pomoči grškim sin
dikatom. ' \

Glede vprašanja borbe, da se zruši Fran
cov režim v Španiji, se je razvila živahna 
in dolga diskusija. Dosledno principom Sve
tovne sindikalne federacije, ki so bili utr
jeni na svetovnem sindikalnem kongresu v 
Parizu, bo federacija vodila »borbo za konč
no uničenje vseh fašističnih oblik vladavi
ne in vseh pojavov fašizma, pa naj se po
javi v kakršni koli obliki in ji od kakršnim 
koli imenom«.

V svoji resoluciji o Španiji podčrtava Iz

vršni odbor potrebo, da se čim prej uničijo 
vsj ostanki fašistične diktature. Resolucija 
se glasi: Federacija teži za tem, da združi 
akcije Svetovnega sindikalnega pokreta ra- 
d{ boljše koordinacije naporov v borbi proti 
ostankom fašizma in da 'priporoči vsem 
sindikalnim .centralam, da se ponovno obr
nejo do svojih vlad z zahtevo, da se . te iz
jasnijo v korist likvidacije Francove dikta
ture. za popoln prelom s Francovo vlado.

Razen t'ega poziva Izvršni odbor Svetovne 
sindikalne federacije sindikalne* centrale 
vseh dežel, da od 18. julija — obletnice na
pada Francovih^fašističnih band na mlado 
republikansko Španijo — do 15. avgusta, 
organizirajo masovne demonstracije ali 
druge akcije proti Francovemu režimu.

Istočasno se bo Svetovna sindikalna fe
deracija obrnila do Organizacije združenih 
narodov z zahtevo, da se smatrata Franco 
in njegov režim nezakonitim in da se pri
zna španska demokratska republikanska 
vlada za zakonito in ustavno vlado.

Izvršni odbor je predložil tudi odlok, da 
se prj Svetovni sindikalni federaciji usta
novi oddelek za izkazovanje pomoči sindi
kalnemu nokretu kolonljalnih in polkoloni- 
jalnih dežel in da pošlje svojo komisijo v 
kolonijalne deželo Tihega oceana in Afrike.

To so bile torej najvažnejše odločbe dru
gega zasedanja Izvršnega odbora Svetovne 
sindikaln federacije. Poudariti moramo, da 
so bili vsi sklepi sprejeti enoglasno, kljub 
različnemu mnenju Izvršnega odbora z ozi
rom na posamezna vprašanja dnevnega 
reda.

To dejstvo nas navdaja z upanjem, da bo 
Svetovna sindikaIna federacija še odločneje 
nadaljevala borbo proti fašizmu in vojni 
nevarnosti, da zagtovi trajen mir in zaščiti 
interese delovnega ljudstva vsega sveta.

Duro Salaj

terih očetje s0 organizirani v sindikatih/ 
Iz te geste je jasno-razvdno, da današnje 
socialne ustanove nudijo organiziranemu 
devalstvu vso pomoč.

Končno se je sklenilo ustanoviti že pri
hodnje šolsko leto obrtno šolo,' kjer bodo 
vajenci zajemali vs0 strokovno izobrazbo 
različnih strok.

Cestarji iz Cekljanskega
J.eto dni je že preteklo odkar smo odložili 

orožje, s katerim smo osvobodili vso nago 
domovino, našo Jugoslavijo. Ta ni vec pred- 
aprilska Jugoslavija, marveč majska FLRJ 
s tovarišem Titom na čelu.

Kakor smo v krvavih borbah proti okupa
torju in domačim izdajalcem sledili pove
ljem maršala Tita, tako hočemo sedaj v mi
ru in v priborjeni, svobodi nadaljevati z 
vsemi našimi močmi delo da dosežemo čini. 
prej procvit naše domovine.

Takoj po osvoboditvi smo poskrbeli pred
vsem za popravilo cest ter takoj namestili 
stalne cestarje. Okupator nam je pustil slabe 
sledove; ceste so bile vse razdejane, opusto- 
žene, zanemarjene. Neustrašno smo pripra
vili samokolnice in dvokolnice ter na skro
men način pripravili toliko orodja, da smo 
lahko pričeli z delom. Imamo S urni delovnik 
a dokler nismo vzpostavili dobrega prometa, 
nismo gledali na to, delali smo tudi 9 do 10 
ur. Vedeli smo. da se lahko rešimo iz težkega 
stanja le s pridnim in vztrajnim delom. De-

Citafe U% šUtte
Primorsko 4T 
delavsko enotnost

lab pa nismo le s fizično šilo zanimali smo se 
tudi za vse napredne ustanove. Niti enega 
cestarja ni na Cerkljanskem, ki ne bi bil 
čian Nabavne in prodajne zadruge. Večino
ma smo tudi člani kulturno prosvetnega dru
štva. Mnogi izmed nas so tudi že igrali prav 
težke vloge pri dramskih predstavah. Xaro- 
čeui smo na naš tednik, Primorsko delavsko 
enotnost, ki nam prinaša zanimivosti iz udej
stvovanja delavskega razreda. Vsi smo člani 
Enotnih sindikatov.

Načrt majskega tekmovanja smo prekora- 
čiji. Sedaj imamo tromesečno Titovo tekmo
vanje. Tudi pri tem tekmovanju ne bom« 
zaostajali in bomo poskušali doseči čim 
boljše rezultate.

Pri vseh je zavest prava, vsi smo dobro 
razpoloženi.. Vsi pa imamo eno težnjo in 
željo. Vroče si želimo, da se priključitev J K 
in Trsta k Federativni Ljudski Republiki 
Jugoslaviji izvrši čhnpiej, ker samo na ta 
način se lahko zadosti čutu pravičnosti.

Vaščani Bele pri Idriji 
za obnovo

Dasiravuo mala vasica ni bila pogkodova. 
na po okupatorjevem divjanju, je prebival
stvo sklenilo, da bo pomagalo v sosednjih 
vaseh s prostovoljnim delom pri obnovi.

Tako je šlo 11 članov Z M J K na Vojsko 
obnavljat porušene domove, a ena mladinka 
je šla na delo v Postojno. Nasa mladina, da- 
siravno iz majhne vasi, ni pozabila na vojne 
vdove. Tako je neki partizanski vdovi v 

,Beli pomagala pri košnji in ji pospravila 
vse seno. Tudi v Idrijski Log so šli pomagat 
člani vseh organizacij. Skupno so dovažali 
potrebni stavbni les in na ta način omogo
čili,' da sta že dve stavbi pokriti, na drugi 
dve pa so postavili ostrešno ogrodje. Pri tem 
delu se je posebno odlikoval 60 letni tovariš 
Lampe Julij, ki je kljub svoji starosti na. 
pravil' že 168 lirostovoljnih delovnih ur. 
Tudi na Črni Vrh niso pozabili vaščani iz 
Bele. V ta namen se je dvakrat zbralo 14 lju. 
di z enim voznikom. Pospravljali so ruševine 
iz požgane vasi. Vačani iz Bele so še vedno 
pripravljeni sodelovati pri načrtni obnovi 
Omega vrha. Moramo pa pripomniti in na 
podlagi izkušenj trditi, da bo obnova napre
dovala še hitreje, če bomo sodelovali vsi ter 
z raznimi nasveti in vzglednlm delom staiji 
ljudstvu ob strani.

Ljudstvo je voljno pomagati in sodelovati, 
da bodo čimprej vse požgane in porušene va
si obnovljene. To velja tudi za vas in za va. 
ščane iz Črnega vrha. ki opazujejo še vedno 
nekam postrani ves razmah v letošnji na
črtni obnovi. Vsem takim smo prisiljeni pri
klicati v spomin izrek tovariša Kardelja, ki 
pravi: «Ako hočemo, da bo bodočnost res na
ša, jo morami ustvarjati z lastnimi rokami.*

NAROČNINA
ZA

»PRIMORSKO DELAVSKO ENOTNOST*

za cono !| za Jugo- 
| slavijoA in B

Letna . , 
Polletna . 
Četrtletna

lir 200 — 
„ 100-- 
„ 50-

din 80 — 
„ 40 - 
* 20'—

Plačuje se: V coni A potom sindi
kalnih organizacij, oziroma v Trstu 
pn Ljudski založbi. Via Carducci 6.

V pasu B potom podružnic Gospo
darske banke in sicer na račun Ljud
ske založbe. Trst, Via Carducci 6 z na
vedbo »za Primorsko delavsko enot
nost.«

V Jugoslaviji pa potom Pošt. hranil, 
niče in sicer na čekovni račun št. 
20-016 z navedbo »za Primorsko de
lavsko enotnost«

Odgovorni urednik: Albin ZABRIC
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